
 

CNSLR Fratia | Revista Presei 21 octombrie 2020 1 

 

REVISTA PRESEI 

 

 

 Ministrul Muncii intenţionează să modifice legislaţia în domeniul ocupării 

forţei de muncă 

Ministrul Muncii, Violeta Alexandru, intenţionează să modifice legislaţia în 

domeniul ocupării forţei de muncă astfel încât persoanele cu 4 clase să poată 

participa la mai multe categorii de cursuri de formare pentru a-şi putea găsi mai 

uşor un loc de muncă. 

 

Decizia ministrului vine în contextul în care, anul trecut, din aproximativ 170.000 

de dosare de ajutor social, în cazul a 2063 a fost încetată plata, persoanele refuzând 

un loc de muncă propus în urma procesului de mediere dintre angajaţi şi angajator 

desfăşurat la nivelul unei agenţii judeţene pentru ocuparea forţei de muncă. În anul 

2020 au fost înregistrate 700 dosare încetate, număr mai redus în situaţia 

pandemiei Covid. 

 

"Am în lucru propunerea de a modifica legislaţia astfel încât persoanele cu 4 clase 

să poată participa la mai multe categorii de cursuri de formare. Am cerut să mă văd 

cu aceşti oameni care refuză locul de muncă. Funcţie de concluzii, mă gândesc la 

noi soluţii de sprijin. Este mult de muncă şi aici", scrie ministrul. 

 

Potrivit sursei citate, perioada în care persoana primeşte o indemnizaţie de şomaj 

trebuie să fie cât mai scurtă, iar oamenii trebuie ajutaţi să îşi găsească cât mai 

repede un loc de muncă. 

 

"Sunt convinsă că sindicatele care sunt de ani de zile în CA-ul ANOFM mă vor 

sprijini pentru a avea români activi pe piaţa muncii", precizează Alexandru. 

 

Ea a arătat că trebuie văzut cât de uşor este să fie găsite anunţurile privind locurile 

de muncă arătând că sunt români care au revenit în ţară şi cărora ar trebui să le fie 

uşor să îşi găsească un loc de muncă. 
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"Din păcate, puţini apelează la AJOFM-uri. Instituţia nu este astăzi un actor 

important în această piaţă. Ar merita. Voi face şi eu o simulare. Revin", subliniază 

ministrul de resort. 

 

Ea aminteşte că refuzul unui loc de muncă sau al participări la cursuri de formare 

profesională oferite de AJOFM-uri încetează dreptul la ajutor social, iar o nouă 

cerere de ajutor social se poate transmite după 12 luni. 

 

Potrivit ministrului Muncii, cele mai multe sistări ale plăţilor - plăţi care atrag după 

sine interzicerea primirii de ajutor social de către aceste persoane apte de muncă 

pentru următoarele 12 luni - au fost la Dolj (11.070 ajutoare sociale, 6,76% rata 

şomajului), Botoşani (2960 ajutoare sociale, 2,47% rata şomajului) şi Buzău (9340 

ajutoare sociale, 6,46% rata şomajului). 

 

"Sunt însă judeţe în care principiul stabilit în lege nu funcţionează astfel încât 

oamenii se obişnuiesc să fie dependenţi de ajutorul social şi nu depun eforturi 

pentru a muncii", a mai scris Violeta Alexandru. 

 

Aceasta a menţionat că una dintre explicaţiile pentru această situaţie ar fi aceea că 

procesul de comunicare între instituţiile implicate presupune un schimb greoi de 

documente: cererile pentru ajutor social se depun la primărie, care declanşează 

ancheta socială şi stabileşte eligibilitatea pentru acordarea ajutorului social. AJPIS-

urile fac plata ajutorului social şi trimit lunar, în format electronic, în termen de 5 

zile de la primirea situaţiilor de la primar, la AJOFM şi la ITM lista persoanelor 

apte de muncă din familiile beneficiare de ajutor social. În termen de 5 zile, 

AJOFM şi ITM trimit înapoi la AJPIS situaţia nominală cu persoanele din familiile 

beneficiare de ajutor social care s-au încadrat în muncă, inclusiv cu cele care au 

plecat cu contract de muncă în străinătate/au refuzat un loc de muncă 

oferit/participarea la cursuri de formare profesională. 

 

Pe de altă parte, o altă explicaţie ar fi, în opinia ministrului, faptul că AJOFM-urile 

nu se străduiesc suficient ca să găsească locuri de muncă acestor persoane care, în 

proporţie de peste 80% au 4 clase. 

 



 

CNSLR Fratia | Revista Presei 21 octombrie 2020 3 

 

"Sau se ascund după explicaţia că persoanele nu vin la AJOFM atunci când sunt 

chemate pentru a li se oferi loc de muncă/cursuri de formare. Nu se încearcă 

înţelegerea motivului pentru fiecare caz în parte. Şi un om apt dacă îl pierdem de 

pe piaţa muncii, e grav", a subliniat Violeta Alexandru.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Violeta Alexandru: Ne pregatim sa completam cadrul legal in situatia 

inchiderii scolilor 

Ministrul Muncii, Violeta Alexandru, a anuntat, marti, ca Guvernul urmeaza sa 

completeze cadrul legal in situatia inchiderii scolilor. 

 

"Asa cum stiti, pun in practica ordonanta de urgenta care se refera la toate aceste 

situatii rezultate din anchetele epidemiologice care identifica in mod clar un focar 

si care solicita scolii sa ia masuri in sensul inchiderii activitatii la clasa si va 

spuneam ca pun in aplicare laolalta cu celelalte masuri active acest cadru legal pe 

care il avem in vigoare. Ne pregatim sa-l completam pentru situatiile aparute si in 

sedinta de Guvern. 

 

Urmatoarele modificari vor cuprinde si alte situatii pe care comitetele judetene 

pentru situatii de urgenta trebuie sa si le asume", a spus Violeta Alexandru, la 

sediul Biroului Electoral Central (BEC), unde a fost prezenta alaturi de mai multi 

lideri liberali pentru depunerea listelor cu semnaturi pentru candidatii la alegerile 

parlamentare. 

 

Ministrul Muncii a fost intrebat ce solutii are pentru parintii care au aflat intr-un 

termen scurt ca trebuie sa-si lase cu cineva copiii in contextul inchiderii scolilor. 

 

Ea a precizat ca noile masuri nu vor fi aplicate retroactiv. 

 

 

https://ziare.com/violeta-alexandru/
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"Nicio lege nu se aplica retroactiv. (...) Dincolo de hotararile de Guvern, baza pe 

care o avem pentru orice modificare o reprezinta hotararile comitetelor judetene 

pentru situatii de urgenta", a explicat ministrul Muncii. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Ministrul Sănătăţii se deplasează în judeţele Cluj, Mureş, Sibiu şi Braşov; 

discuţii - în contextul evoluţiei epidemiologice 

Ministrul Sănătăţii, Nelu Tătaru, se deplasează miercuri în judeţele Cluj, Mureş, 

Sibiu şi Braşov, acolo unde va evalua situaţia din unităţile sanitare şi direcţiile de 

sănătate publică şi va purta discuţii cu personalul medical, în contextul evoluţiei 

epidemiologice. 

 

Tătaru se va afla la Spitalul de Boli Infecţioase Cluj-Napoca, după care va evalua 

Spitalul Municipal din aceeaşi localitate, care este desemnat spital parţial pentru 

pacienţii COVID-19. 

 

"Nelu Tătaru, ministrul Sănătăţii, se va afla în jurul orelor 11,30 la Spitalul de Boli 

Infecţioase Cluj-Napoca, după care va evalua Spitalul Municipal din aceeaşi 

localitate care este desemnat spital parţial pentru pacienţii COVID-19", informează 

MS. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Ministerul Sănătății: Crește capacitatea de tratare a pacienților infectați cu 

COVID-19 

Numărul paturilor de terapie intensivă din spitalele din București destinate 

pacienților cu COVID -19 va fi suplimentat cu peste 100 paturi, după evaluarea 

ministrului Sănătății, Nelu Tătaru și a șefului Departamentului pentru Situații de 

Urgență, Raed Arafat. 
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Tătaru și Arafat au decis repartizarea unei unități mobile cu 12 paturi ATI care va 

fi utilizată pentru tratarea pacienților cu COVID 19 la Institutul de 

Pneumoftiziologie „Marius Nasta”. 

De asemenea, Spitalul Clinic nr. 1 CF Witting va suplimenta la 10 numărul 

paturilor ATI COVID 19. Spitalul Clinic Colentina care a fost operaționalizat în 

întregime, prin Ordinul Comandantului Acțiunii, pentru tratarea pacienților 

infectați cu SARS-CoV-2 va avea 29 paturi de ATI funcționale, iar Spitalul 

Universitar de Urgență București un număr de 11 paturi ATI, potrivit unei raportări 

a Ministerului Sănătății. 

Mai mult, s-a decis ca unitățile sanitare de urgență din Capitală, respectiv Spitalul 

Clinic de Urgență Floreasca și Spitalul Clinic de Urgență Sf. Ioan să fie desemnate 

spitale suport COVID pentru secțiile de terapie intensivă, iar Spitalul Clinic 

Nicolae Malaxa a fost desemnat unitate sanitară care asigură asistența medicală 

pacienților infectați cu noul coronavirus, prin Ordinul Comandantului Acțiunii. 

La Spitalul Clinic de Urgență Floreasca, Spitalul Clinic de Urgență Sf. Ioan și 

Spitalul Clinic Nicolae Malaxa vor fi operaționalizate câte 10 paturi, în timp ce la 

Spitalul Clinic de Urgență Sf. Pantelimon vor funcționa 20 de paturi ATI Covid. 

„La toate aceste unități reprezentanții direcției de sănătate publică vor verifica 

modul în care au fost realizate separarea circuitelor și asigurarea fluxului 

pacienților. Avem în vedere creșterea capacității de tratare a pacienților și în 

unitățile sanitare din județele Cluj, Timiș, Mureș, Iași, dar hotărârea va fi luată 

după ce ]n această săptămână finalizez evaluarea acestora de la fața locului”, a 

declarat ministrul Sănătății, Nelu Tătaru. 

Ministrul Sănătății a mai supus că se are în vedere și suplimentarea personalului 

medical care lucrează în prima linie a luptei împotriva COVID-19. 

Astfel, s-a găsit modalitatea legală ca cei 200 de medici rezidenți și specialiști care 

au susținut examenul de specialitate în ATI, Urgență, epidemiologie, boli 

infecțioase, pneumologie și radiologie care nu au post, să poată fi angajați în 

Spitalul de Urgență pr. Dr. Dimitrie Gerota, după care să fie detașați în unitățile cu 

personal insuficient de către DSU. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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 Premierul Orban, consultari cu reprezentantii sectorului cultural 

independent. S-a stabilit definitivarea unei scheme de ajutor de stat 

Premierul Ludovic Orban a avut o noua runda de consultari cu reprezentantii 

sectorului cultural independent, in perspectiva extinderii masurilor de sprijin 

destinate operatorilor culturali. 

 

S-a stabilit ca acestia vor fi implicati activ in procesul de definitivare a unei 

scheme de ajutor de stat dedicate actorilor independenti, aflata in lucru, intr-o etapa 

avansata, la Ministerul Culturii. 

 

Potrivit unei postari pe pagina de Facebook a Guvernului, discutiile au avut in 

vedere "continuarea si imbunatatirea aplicarii proiectelor finantate din fonduri 

nationale si europene, precum sprijinul acordat de Guvern proiectelor culturale, 

granturile de care pot beneficia operatorii culturali organizati sub forma de SRL 

sau PFA pentru capital de lucru si acordarea, pe parcursul acestui an, a 

indemnizatiei de somaj pentru angajatii a caror activitate a fost restrictionata din 

ratiuni de protectie sanitara". 

 

"De asemenea, reprezentantii sectorului cultural independent vor fi implicati activ 

in consultarile pentru definitivarea unei scheme de ajutor de stat dedicate actorilor 

independenti, aflata in lucru, intr-o etapa avansata, la Ministerul Culturii. Totodata, 

vor fi derulate consultarile si cu privire la crearea unui registru al operatorilor 

culturali, in scopul asigurarii accesului nediscriminatoriu al entitatilor din sectorul 

cultural la masurile de sprijin", se arata in postare. 

Premierul a subliniat ca are toata deschiderea pentru continuarea consultarilor in 

scopul identificarii cat mai rapide a solutiilor pentru sustinerea sectorului cultural, 

mentioneaza sursa citata. 

 

La intalnire au mai participat vicepremierul Raluca Turcan, ministrul 

Finantelor, Florin Citu, ministrul Culturii, Bogdan Gheorghiu, si primarul general 

ales al Capitalei, Nicusor Dan. 

(Sursa: ziare.com) 

 

https://ziare.com/ludovic-orban/
https://ziare.com/facebook/
https://ziare.com/raluca-turcan/
https://ziare.com/florin-citu/
https://ziare.com/bogdan-gheorghiu/
https://ziare.com/nicusor-dan/
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 Federația Patronatelor din Turismul Românesc: Sărbătorile de iarnă sunt 

compromise 

Sărbătorile de iarnă sunt compromise cu restricţiile din acest moment, spune 

Dragoş Răducan, prim-vicepreşedinte executiv al Federaţiei Patronatelor din 

Turismul Românesc. 

Dragoş Răducan, prim-vicepreşedinte executiv al Federaţiei Patronatelor din 

Turismul Românesc, spune că dacă actualele restricţii impuse de autorităţi pentru 

limitarea răspândirii virusului vor continua să fie şi în perioada sărbătorilor de 

iarnă, atunci petrecerile nu vor putea avea loc, ceea ce înseamnă că sărbătorile de 

iarnă din acest an sunt compromise. 

„Din punctul de vedere al petrecerilor de sărbători, prin festivităţi şi mese 

bogate, nu cred că se va putea pentru că dacă acum trebuie să purtăm mască pe 

stradă, nu putem merge la o petrecere şi să purtăm mască sau mesenii vor purta 

puţin masca la început, apoi o vor da jos. Nu văd în actualul context cum s-ar 

putea petrece Crăciunul şi Revelionul. Cu restricţiile din acest moment, 

sărbătorile de iarnă sunt compromise, dacă se vor relaxa vom găsi soluţii“, spune 

pentru ZF Dragoş Răducan, prim-vicepreşedinte executiv al FPTR. 

Totuşi, chiar dacă sărbătorile de iarnă din acest an nu se vor desfăşura în aceleaşi 

condiţii ca anul trecut, apetitul oamenilor nu a scăzut considerabil, astfel că în 

această perioadă multe pensiuni au cerere de 50% pentru sărbătorile de iarnă, mai 

mic faţă de anul trecut, când cererea în aceeaşi perioadă era de 80%. 

Restaurantele, spune Dragoş Răducan, ar fi trebuit să fie deschise treptat, pentru a 

se evita incertitudinea de acum care le dă bătăi de cap antreprenorilor care nu ştiu 

dacă mâine vor deschide sau nu. Începând de ieri, 20 octombrie 2020, restaurantele 

din Bucureşti sunt închise în interior pentru oameni, măsură venită în contextul în 

care Capitala a depăşit rata de 3 îmbolnăviri la mia de locuitori. 

„Interesul oamenilor de a merge la restaurant a scăzut foarte multe din cauza 

acestor multiple ieşiri ale unor oficialităţi care închid şi deschid restaurantele şi 

zic că pot fi focare de infecţii. Nu ar fi fost această teamă dacă autorităţile ar fi 

avut o comunicare mai bună“, spune Dragoş Răducan. 
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El este de părere că ar trebui să ne obişnuim şi să învăţăm să trăim cu acest virus, 

ceea ce înseamnă că măsurile de siguranţa vor fi pe termen lung. „Avem şi un 

câştig în această mare de pierderi şi anume că vara aceasta nu am avut nicio 

toxiinfecţie alimentară pe litoral, probabil că aceste măsuri vor fi luate tot timpul 

de acum încolo“, explică prim vicepreşedintele FPTR. 

Singura soluţie a antreprenorilor din turism este să se adapteze noilor reglementări 

astfel încât să reuşească să îşi protejeze angajaţii şi să facă, totuşi, şi o marjă de 

profit. 

În ceea ce priveşte sporturile de iarnă, Dragoş Răducan este de părere că tendinţa 

pe care a observat-o în vară va continua şi în perioada următoare şi anume aceea de 

reducere a duratei de sejur. Astfel, oamenii vor prefera mai mult să petreacă o 

singură zi pe pârtiile de schi, venind dimineaţa şi plecând seara acasă. 

Totodată, în privinţa turismului extern lucrurile sunt foarte incerte în contextul în 

care nu se ştie cum vor pleca avioanele, care vor fi zonele roşii. „Pe partea de 

incoming nici nu poate fi vorba, acesta a fost avantajul nostru, noi ne-am bazat pe 

proprii turişti“, spune Dragoş Răducan. 

El adaugă faptul că zonele roşii ale turismului românesc sunt organizarea de 

evenimente, turismul de business şi turismul balnear, care îşi vor reveni, dar mult 

mai greu faţă de celelalte sectoare ale turismului din România. Turismul de 

business, estimează Dragoş Răducan, îşi va reveni peste câţiva ani la nivelul din 

2019, în contextul în care multe dintre evenimente şi întâlniri s-au ţinut în această 

perioadă în mediul online. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Florin Iordache a fost ales președinte al Consiliului Legislativ/ Zegrean a 

obținut doar 41 de voturi - UPDATE 

Senatorii și deputații au numit, marți, în ședință de plen comun, o nouă conducere a 

Consiliului Legislativ. Cu 185 de voturi pentru, Florin Iordache a fost ales 

președintele instituției, iar senatorul USR George Edward Dircă a devenit 

preşedinte al Secţiei de evidenţă oficială a legislaţiei şi documentare. Augustin 

Zegrean, susținut de PNL, a obținut doar 41 de voturi. 
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Pentru Florin Iordache au fost 185 de voturi „pentru” şi 42 de voturi „împotrivă”, 

Ionuţ Duli Mazâlu, propus de USR a avut două voturi „pentru” şi 226 de voturi 

contra, iar Augustin Zegrean, propus de PNL a avut 41 de voturi „pentru” şi 187 de 

voturi „contra”. 

Pentru funcţia de preşedinte al Secţiei de evidenţă oficială a legislaţiei şi 

documentare din cadrul Consiliului Legislativ a fost numit senatorul USR George 

Edward Dircă. Dircă a obţinut 174 voturi pentru şi 17 contra. 

La începutul ședinței de plen comun, PNL a anunțat că susține candidatura lui 

Zegrean, în timp ce PSD îl susține pe Florin Iordache. 

Controversatul deputat PSD și fostul ministru al Justiției - Florin Iordache și-a 

depus marți, candidatura pentru postul de șef al Consiliului Legislativ. Pentru 

același post candidează și fostul președinte al Curții Constituționale Augustin 

Zegrean. De asemenea, și-a depus candidatura și Ionuț Duli Mazâlu. 

Reamintim că Florin Iordache a fost ministrul Justiției și autorul ordonanței 13 care 

modifica legile justiției în favoarea lui Liviu Dragnea. Ordonanța 13 a scos românii 

în stradă în ianuarie 2017 și a determinat înlocuirea acestuia din fruntea 

ministerului. În Parlament, Iordache la cererea lui Dragnea a continuat asaltul 

asupra legilor justiției. 

Candidatura lui Iordache pentru un nou post de deputat a fost blocată de 

organizația PSD Olt din care face parte. De precizat este că secretarul general al 

PSD, Paul Stănescu, nu a dorit să-l susțină. De altfel conducerea PSD dorește să-l 

retragă pe acesta din prim planul politicii și i-ar fi oferit posibilitatea de a candida 

pentru funcția de președinte al Consiliului Legislativ. 

Consiliul Legislativ are ca atribuții vizarea proiectelor de lege depuse în Parlament 

înainte ca acestea să intre în dezbaterea parlamentarilor. 

De precizat este că șefii instituției nu au un mandat limitat, mai exact ei pot rămâne 

în funcție cât doresc pentru că în lege nu este prevăzută nici o procedură prin care 

să poată fi revocaţi. 
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Parlamentul trebuie să numească un nou președinte al Consiliului Legislativ după 

Dragoş Iliescu, fostul preşedinte al instituţiei, în vârstă de 77 de ani s-a pensionat 

în urmă cu două săptămâni. 

Birourile permanente reunite ale Camerei Deputaţilor şi Senatului au prelungit de 

două ori până acum termenul pentru depunerea candidaturii pentru funcţia de 

preşedinte al Consiliului Legislativ pentru că nu a fost depusă nicio candidatură. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Modificarea ajutoarelor de stat de 1 miliard euro, adoptată de Parlament. 

Planurile ministrului Virgil Popescu 

Parlamentarii au adoptat marți o serie întreagă de modificări la ajutoarele de stat de 

1 miliard de euro, susținute din fonduri europene și de la buget, incluzând noi 

categorii de beneficiari și domenii de activitate la granturile de câte 2.000-200.000 

euro în noua lege. Ministrul Economiei, Virgil Popescu, ne-a spus ce are el de gând 

să facă cu noile modificări. 

Comisia de buget a Camerei deputaților a aprobat, marți, 20 octombrie 2020, 

raportul la proiectul de lege privind aprobarea Ordonanței de urgență 130/2020, 

care instituie cadrul legal pentru cele 3 măsuri de ajutoare de stat pentru firme, 

PFA, ONG și cabinete medicale. În aceeași zi, plenul Camerei Deputaților a 

adoptat în unanimitate (242 de voturi pentru) Legea de aprobare a OUG 130/2020, 

cu modificări, inclusiv cu voturile parlamentarilor de la putere (PNL). 

Trebuie subliniat că noua momentan NU a intrat în vigoare noua Lege (pentru 

aprobarea Ordonanţei de urgenţă a Guvernului nr.130/2020 privind unele măsuri 

pentru acordarea de sprijin financiar din fonduri externe nerambursabile, aferente 

Programului Operaţional Competitivitate 2014 - 2020, în contextul crizei 

provocate de COVID-19, precum si alte măsuri în domeniul fondurilor europene). 

În principiu, noua lege merge la președintele Iohannis, care poate să o promulge și 

să o trimită la Monitorul Oficial sau să o întoarcă o singură dată la Parlament 

pentru reexaminare. Abia după promulgare și publicare în Monitorul Oficial legea 

se va putea aplica. 
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Între timp, Măsura 1 - microgranturi de câte 2.000 de euro (buget total de 100 

milioane euro) este în plină derulare - înscrierea a început de lunea trecută (12 

octombrie) și urmează să se încheie miercuri (21 octombrie). Măsura 2 - granturi 

de capital de lucru de 2.000-150.000 euro este programată să se deschidă la 

aplicare joi, 22 octombrie, ora 10.00. 

Contactat de StartupCafe.ro, ministrul Economiei, Virgil Popescu, a declarat că 

va derula cele 3 măsuri din schema de finanțare așa cum sunt ele acum în vigoare, 

potrivit OUG 130/2020 (modificată săptămâna trecută de Guvern prin OUG 

174/2020). 

El a arătat că pentru a aplica modificările din Parlament, este necesară notificarea 

Comisiei Europene și așteptarea unui nou aviz de la Bruxelles pentru schema de 

ajutoare de stat, ceea ce ar ține blocați banii destinați IMM-urilor. 

„Schema în vigoare este aprobată de Comisia Europeană, iar pentru a putea aplica 

modificările adoptate de Parlament avem nevoie de o nouă notificare și aprobare 

de la Comisia Europeană, pentru că varianta din Parlament schimbă modul de 

calcul la Măsura 3 și lărgește aria de aplicare și la celelalte. Noi pornim joi 

sesiunea de aplicare la Măsura 2, nu mai așteptăm nimic”, a afirmat, pentru 

StartupCafe.ro, Virgil Popescu. 

În cazul în care președintele Iohannis promulgă legea și o și publică în Monitorul 

Oficial înainte ca Ministerul Economiei să apuce să termine de lansat cele 3 măsuri 

de sprijin, ministrul Popescu vrea să recurgă la o nouă ordonanță de urgență prin 

Guvern, care să proroge aplicarea Legii adoptate azi de Parlament. 

„Dacă va fi nevoie, dăm ordonanță de prorogare a Legii trimitem schema la 

Bruxelles. Nu putem da drumul unui ajutor de stat modificat fără aprobarea 

Comisiei Europene. Toate aceste modificări durează să fie aplicate, nu putem să 

ținem IMM-urile beneficiare fără banii din ajutoare”, a mai explicat, pentru 

StartupCafe, ministrul Economiei, Virgil Popescu. 

La rândul său, deputatul USR, Claudiu Năsui, unul dintre semnatarii 

amendamentelor din Parlament, spune că ministrul Popescu are acoperire legală 

pentru a aplica schema de sprijin în vigoare, dar nu este moral să nu țină cont de 

legea Parlamentului. 

https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/prelungire-sesiune-cerere-microgranturi-imm-pfa-ong.htm
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/perioada-aplicare-masura-2-granturi-150000-euro-imm-ong.htm
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/perioada-aplicare-masura-2-granturi-150000-euro-imm-ong.htm
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/noua-grila-punctaj-ajutoare-investitii-imm-ordonanta-urgenta-174-pdf.htm
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/noua-grila-punctaj-ajutoare-investitii-imm-ordonanta-urgenta-174-pdf.htm
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„Ține de un ordin de ministru ca să se mai aștepte puțin și să intre legea aceasta în 

vigoare. Ministrul Economiei, dacă aplică acum cadrul legal în vigoare, este 

acoperit pe partea juridică, dar nu este normal din punctul de vedere al congruenței 

deciziilor publice. Un lucru legal nu e neapărat și moral. Nu ar trebui să existe 

incongruențe între Guvern și Parlament asupra unor lucruri de genul acesta”, a 

declarat, pentru StartupCafe.ro, Claudiu Năsui. 

Modificările din Lege adoptată de Parlament 

Camera Deputaților, ca for decizional, a preluat, în mare, modificările care fuseseră 

adoptate de Senat, despre care StartupCafe.ro a mai scris. Principala modificare din 

Senat este la grila de punctaj a Măsurii 3 - granturi de investiții de câte 50.000-

200.000 euro pentru IMM-uri. Aici se propune înlocuirea indicatorului RIR (rata 

internă de rentabiltate a investiției) cu rata solvabilității generale, precum și 

introducerea crieriului numărului de angajați. 

De asemenea, Senatul introducea noi coduri CAEN, printre care și saloanele de 

coafură și înfrumusețare, la Msura 2 - granturi de capital de lucru, de exemplu. De 

asemenea, se mai introduceau la finanțare și domenii agricole, care fac de fapt 

obiectul Politicii Agricole Comune (prevederi care ar fi putut fi resinse de la 

finanțare de către Comisia Europeană, pe motiv că fac obiectul finațărilor din 

Fondul European de Dezvoltare Rurală, nu din Fondul European de Dezvoltare 

Regională, care alimentează schema de la Programul Operațional Competitivitate). 

În fine, marți, 20 octombrie 2020, Camera Deputaților, ca for decizional, a 

mai introdus și alte modificări, printre care: 

- La Măsura 1 (micrograturi de 2000 euro) se introduc ca beneficiari toată 

categoria de „alți profesioniști) din Codul Civil, cu activitate economică în lista din 

anexa 1 a OUG 130/2020. Aici intră, pe lângă PFA, și întreprindeirle individuale, 

întreprinderile familale, profesiile liberale etc. (autori amendament: Ștefan Mihu, 

senator, Vasile Cocoș, deputat, de la PSD). 

- Se introduc la granturile de capital de lucru din Măsura 2 (2.000-150.000 euro) și 

ONG-urile cu activitate în sport sau cultură (pe lângă cele din educație) (autor: 

Gabriel Andronache, deputat PNL). 

https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/ajutoare-miliard-modificari-parlament.htm
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/ajutoare-miliard-modificari-parlament.htm
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/ajutoare-miliard-modificari-parlament.htm
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- La Măsura 2 se introduc și firme sau ONG urile caredesfășoar ăactivități 

îndomeniul târgurilor și evenimentelor de afaceri, IT, tehnologie, digital, educație 

financiară, strategie și management, care nu s-au calificat pentru obținere 

acertificatului de urgență din cauza specificului activității lor (autor: deputat 

Claudiu Năsui, USR). 

- Se intrduc la Măsura 3: (granturi de investiții de 50.000-200.000 euro) servicii  

de  organizare  de  târguri, evenimente  și  expoziții  (cod  CAEN 8230) (autor: 

Năsui). 

- Se intoduc la Măsura 3 și ONG-urile cu activitate  economică  din  domeniul 

cultural cât și cele de utilitate publică din domeniul social. (autor: Andronache). 

- Se introduce la Măsurile 1 și 3 codul CAEN 8230-„Activitati  de  organizare  a 

expozițiilor, târgurilor și congreselor” (Năsui). 

- Se introduce la Măsura 2 cod CAEN 4771- Comert cu amanuntul al 

îmbracamintei, în  magazine specializate. (autor: deputat Marius Pașcan, PMP). 

- La Măsurile 2 și 3 se introduc codurile CAEN: 

 6619-„Activități auxiliare intermedierilor   financiare,   exclusiv activități  

de  asigurări și  fonduri  de pensii” și 6622 -„Activități   ale   agenților și 

broker-ilor de asigurări (autor:  deputat Iulius Marian Firczak, de la 

Minorități). 

 4617- „Intermedieri  în  comerțul  cu produse alimentare, băuturi și tutun”, 

4634-„Comerțcu    ridicata    al băuturilor”, 4635-„Comerț cu ridicata al 

produselor din tutun”, 4639- „Comerțcu ridicata nespecializat de  produse 

alimentare, băuturi și tutun” (autor: deputat  PSD  George –Gabriel Vișan). 

 4729 -„Comerțcu amănuntul al altor produse alimentare, în magazine 

specializate” (autor: deputat PNL Pavel Popescu). 
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Pentru a vedea forma legii care va ajunge pe masa președintelui Iohannis (pentru 

promulgare), este nevoie să consultați amendamentele admise din Raportul 

Comisiei de buget de la Camera Deputaților , coroborate cu proiectul legii ieșit din 

Senat. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 CCR a respins în unanimitate sesizarea Avocatului Poporului: Prevederile 

din Legea carantinei privind internarea pacienților și detașarea medicilor 

sunt constituționale 

Judecătorii CCR au respins, marți, sesizarea Avocatului Poporului în privința Legii 

carantinei, stabilind că prevederile privind internarea pacienților cu boli 

contagioase și detașarea medicilor sunt constituționale. 

 

”În ziua de 20 octombrie 2020, Plenul Curții Constituționale, în cadrul controlului 

posterior promulgării, cu unanimitate de voturi în ceea ce privește dispozițiile art.8 

alin.(3)-(9) și ale art.19 alin.(2)-(6) din Legea nr.136/2020 privind instituirea unor 

măsuri în domeniul sănătății publice în situații de risc epidemiologic și biologic și 

cu majoritate de voturi în ceea ce privește dispozițiile art.19 alin.(1) din aceeași 

lege, a respins, ca neîntemeiată, excepția de neconstituționalitate și a constatat că 

dispozițiile art.8 alin.(3)-(9) cu referire la sintagma <<izolarea într-o unitate 

sanitară sau la o locație alternativă atașată unității sanitare>> și ale art.19 din 

Legea nr.136/2020 privind instituirea unor măsuri în domeniul sănătății publice în 

situații de risc epidemiologic și biologic sunt constituționale în raport cu criticile 

formulate”, informează CCR într-un comunicat de presă citat de Mediafax. 

 

În sesizarea sa, Avocatul Poporului afirma că prevederile din lege atacate încalcă 

decizii precedente date de CCR şi încalcă, suplimentar, norme ale CEDO. „Soluţia 

legislativă referitoare la izolarea într-o unitate sanitară (...) este constituţională, 

numai în măsura în care acest tip de izolare se impune ca măsură de ultim resort, 

după ce toate celelalte măsuri, de o severitate mai scăzută, au fost epuizate. În mod 

contrar, izolarea într-o unitate sanitară sau la o locaţie alternativă ataşată unităţii 

sanitare are drept consecinţă nerespectarea de către legiuitor a deciziei CCR", a 

susținut Avocatul Poporului, Renate Weber. 
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De asemenea, Renate Weber arăta: „Ținând seama de natura restrictivă de libertate 

a măsurii izolării în unitatea sanitară sau locaţia ataşată, legiuitorul ar fi trebuit să 

reglementeze proceduri şi garanţii pentru toate părţile implicate, menite să imprime 

un caracter previzibil legii". 

 

În ce privește art 19 din Legea nr.136/2020, acesta se referă la detașarea medicilor 

în cazul unei crize de personal: ”În situația existenței unui deficit de personal 

medical constatat de către direcția de sănătate publică sau de inspectoratul județean 

pentru situații de urgență sau al municipiului București, pe durata instituirii măsurii 

în domeniul sănătății publice, în situații de risc epidemiologic și biologic, 

personalul medical, paramedical și auxiliar specializat din sistemul public poate fi 

detașat cu acordul persoanei detașate, iar în lipsa acestuia, în condițiile prezentei 

legi, pe o durată de cel mult 30 de zile, prin ordin al ministrului sănătății, al șefului 

Departamentului pentru Situații de Urgență sau al persoanei desemnate de acesta 

sau, după caz, al conducătorului instituției angajatoare”. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Eșalonarea la plată a datoriilor acumulate în pandemie - o măsură benefică, 

dar perfectibilă 

La câteva luni distanță de la apariția Ordonanței de Urgență a Guvernului (OUG) 

nr. 69/2020, prin intermediul căreia contribuabilii pot beneficia de anularea 

dobânzilor și penalităților aferente obligațiilor bugetare restante la 31 martie 2020, 

Ministerul Finanțelor Publice vine cu un nou proiect de OUG, menit să combată 

efectele pandemiei de COVID-19, care au generat dificultăți financiare operatorilor 

economici din toate domeniile. Totodată, prin acest proiect, autoritățile propun o 

alternativă la măsurile fiscale adoptate după intrarea în starea de urgență, pentru 

care perioada de aplicare încetează la data de 25 octombrie 2020. 

 

Potrivit proiectului de ordonanță, Guvernul introduce o nouă facilitate care constă 

în înlesnirea la plată pentru contribuabilii care au acumulat obligații fiscale ulterior 

declarării stării de urgență, respectiv după data de 16 martie 2020. Aceștia vor avea 

posibilitatea să solicite eșalonarea la plată a acestor sume, pe o perioadă de până la 

12 luni, fără a fi obligați să constituie garanții în acest scop.  
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Un alt avantaj constă în faptul că solicitantul își va stabili singur calendarul de 

rambursare pe perioada eșalonării. 

 

Deși, în prezent, Codul de procedură fiscală reglementează amplu eșalonarea la 

plată, prevederile noului proiect sunt semnificativ diferite față de cele anterioare, 

întrucât această facilitate se dorește a fi mai ușor de accesat, pentru a limita 

efectele negative generate de pandemia de COVID-19 și pentru a oferi un sprijin 

real contribuabililor grav afectați. 

 

Așadar, noua procedură a eșalonării, derogatorie și mult simplificată față de cea 

existentă, aduce o serie de beneficii contribuabililor care au acumulat obligații 

fiscale începând cu data de 16 martie 2020, însă cu anumite condiții: să nu 

înregistreze obligații fiscale restante la data declarării stării de urgență și nestinse 

la data eliberării certificatului de atestare fiscală; să nu se regăsească în procedură 

de insolvență sau dizolvare; să aibă depuse toate declarațiile fiscale la data 

eliberării certificatului de atestare fiscală. 

 

Conform proiectului, facilitatea se acordă pe o perioadă de 12 luni, cu rate egale 

sau inegale, în funcție de modalitatea propusă de contribuabil în graficul de 

eșalonare. 

 

Care este termenul de depunere a cererii de eșalonare? 

 

Din punct de vedere procedural, este important de reținut faptul că cererea 

contribuabililor poate fi depusă până la data de 15 decembrie 2020 și vizează toate 

obligațiile bugetare acumulate începând cu 16 martie până la data depunerii 

solicitării. Fac excepție de la această regulă companiile care sunt supuse unei 

inspecții fiscale în derulare la data intrării în vigoare a ordonanței. Acestea din 

urmă vor putea beneficia de eșalonarea la plată a sumelor stabilite în cadrul 

inspecției fiscale dacă îndeplinesc condițiile menționate mai sus și depun cererea 

de eșalonare la plată în termen de 30 de zile de la data comunicării deciziei de 

impunere. 
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Poate cel mai important aspect la această nouă procedură este faptul că înlesnirea 

la plată se acordă fără a fi necesară constituirea de garanții. Această cerință, 

valabilă în procedura actuală, reprezintă principala barieră în accesarea facilității 

de eșalonare. 

 

Totuși, trebuie menționat că, pe perioada pentru care se acordă înlesnirea, 

contribuabilul va datora dobânzi pentru obligațiile fiscale eșalonate, de 0,02% pe 

zi. Dobânzile se calculează pentru fiecare rată din graficul de plată, începând cu 

data emiterii deciziei de eșalonare și până la termenul de plată sau data achitării 

ratei. 

 

Măsura este, cu siguranță, benefică pentru limitarea efectelor pandemiei COVID-

19 asupra societăților comerciale, dar rămâne de văzut în ce măsură va contribui la 

revigorarea economiei românești. În plus, mai sunt necesare lămuriri pe anumite 

aspecte, printre care este și cel legat de compatibilitatea dintre înlesnirea la plată, 

prevăzută de noul proiect, și OUG 69/2020, ținând cont de faptul că, cel puțin în 

teorie, de facilitatea fiscală reprezentată de anularea obligațiilor fiscale accesorii 

prevăzută de OUG 69/2020 pot beneficia și contribuabilii care au obținut o 

eșalonare la plată în temeiul Codului de procedură fiscală. 

 

Clarificarea aspectelor menționate, fie prin practica autorității fiscale, fie prin 

modificarea proiectului de Ordonanță, ar crește eficiența măsurilor anunțate. 

 

Material de opinie de Vlad Vatavu, Manager Taxe Directe, Deloitte România, și 

Mircea Farcău, Senior Associate, Reff & Asociații | Deloitte Legal 

 

Mai multe informații și recomandări pentru companii legate de modul în care se 

pot pregăti în contextul pandemiei de COVID-19 sunt disponibile în secțiunea 

dedicată de pe site-ul Deloitte România. 

 

Pentru cele mai recente modificări legislative adoptate în contextul coronavirus, 

experții Reff & Asociații | Deloitte Legal actualizează în permanență o secțiune 

dedicată, disponibilă aici. 

(Sursa: hotnews.ro) 

https://www2.deloitte.com/ro/en/pages/business-continuity/topics/respond-effectively-to-COVID-19-challenges.html?icid=wn_respond-effectively-to-COVID-19-challenges
https://www2.deloitte.com/ro/en/pages/business-continuity/topics/respond-effectively-to-COVID-19-challenges.html?icid=wn_respond-effectively-to-COVID-19-challenges
https://www2.deloitte.com/ro/en/pages/business-continuity/articles/COVID-19-legislative-tracker.html?icid=wn_COVID-19-legislative-tracker
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 Cladirile de utilitate publica, autogarile si pietele sunt obligate sa aiba 

parcari pentru biciclete. Proiectul de lege a fost votat de deputati 

Camera Deputatilor a adoptat marti, decizional, un proiect de lege prin care 

cladirile de utilitate publica, unitatile din invatamantul preuniversitar de stat, 

autogarile, pietele agroalimentare, targurile, autogarile si statiile de cale ferata care 

deservesc trafic de calatori, sunt obligate sa aiba structuri metalice cu dispozitive 

antifurt unde pot fi parcate minimum 10 biciclete. 

 

Nerespectarea prevederilor actului normativ este sanctionata cu amenda de la 2.000 

la 4.000 de lei. Legea merge la promulgare. 

 

"Cladirile publice sau de utilitate publica, unitatile din invatamantul preuniversitar 

de stat, pietele agroalimentare, targurile, autogarile si statiile de cale ferata care 

deservesc trafic de calatori vor fi dotate cu structuri metalice care sa permita 

parcarea concomitenta a minimum 10 biciclete, cat si montarea pe perioada 

stationarii acestora a unor dispozitive antifurt", conform proiectului de lege. 

 

Propunerea legislativa initiata de PNL mai prevede ca "in termen de 180 de zile de 

la intrarea in vigoare a normelor metodologice, autoritatile administratiei publice 

centrale sau locale si persoanele juridice cu capital privat sau de stat, dupa caz, vor 

adopta masurile". 

 

Constituie contraventie si se sanctioneaza cu amenda de la 2.000 la 4.000 de lei 

incalcarea dispozitiilor prevazute in actul normativ. 

 

"Constatarea contraventiei si aplicarea sanctiunilor prevazute se realizeaza de 

personalul autorizat al agentiilor judetene pentru plati si inspectie sociala, precum 

si agentia pentru plati si inspectie sociala a municipiului Bucuresti, dupa caz", mai 

indica sursa citata. 

Pe 2 decembrie 2019, Senatul a adoptat proiectul, in calitate de prim for sesizat si 

marti decizional de Camera Deputatilor. Prin urmare, legea merge la promulgare. 

(Sursa: ziare.com) 

https://ziare.com/politica/lege/
https://ziare.com/pnl/
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 Dobânzile la lei cresc, după două săptămâni de stagnare. Indicele ROBOR a 

urcat la 2,15%, de la 2,10%. 

După o perioadă îndelungată de menținere la 2,10%, indiccele ROBOR a atins cel 

mai mare nivel de după data de 5 august. 

ROBOR la 6 luni a urcat și el tot la 2,15%, după o perioadă de menținere la 2,12%. 

Pe 5 august, Consiliul de Administrație al BNR a decis reducerea ratei dobânzii de 

politică monetară la nivelul de 1,5% pe an, de la 1,75% pe an, dar și de reducere a 

ratei dobânzii pentru facilitatea de depozit la 1% pe an, de la 1,25%. Măsura a fost 

luată pentru atenuarea impactului economic al pandemiei de coronavirus. 

Astfel, de la începutul lui august, indicele ROBOR a continuat să scadă constant, 

până la finalul lunii septembriie, când a început creșterea ușoară. Avansul 

dobânzilor a început odată cu votul în parlament pentru creșterea pensiilor cu 40% 

și cu respingerea de către CCR a acțiunii guvernului împotriva legii privind 

dublarea alocațiilor elevilor. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Înainte de alegeri, Camera Deputaților a măcelărit legea spațiilor verzi: 

Primăriile vor putea permite construirea pe majoritatea spațiilor verzi 

proprietate privată / Asociația Peisagiștilor cere președintelui Iohannis să nu 

promulge legea 

În ședința de plen de pe 13 octombrie, chiar înainte de alegerile parlamentare, 

proiectul de modificare a Legii spațiilor verzi din intravilanul localităților a fost 

amendat, principala schimbare fiind că autoritățile locale vor putea permite 

construirea pe spațiile verzi proprietate privată, cu condiția ca Primăria să 

amenajeze în altă parte un spațiu verde cu o suprafață cu 10% mai mare. O altă 

modificare nocivă este că ”parcul istoric sau grădina istorică” precum și „scuar sau 

parc de buzunar” nu se mai găsesc în categoria spațiilor verzi, dispărând între 

comisii și plen, deci teoretic nu mai beneficiază de protecție.  

http://www.cdep.ro/pls/proiecte/docs/2018/pr668_18.pdf
http://www.cdep.ro/pls/proiecte/docs/2018/pr668_18.pdf
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De exemplu, Parcul Cișmigiu este parc istoric, la fel și Herăstrăul. Proiectul de 

lege astfel modificat a fost aprobat de Camera Deputaților cu voturile PSD, PNL, 

UDMR și PMP și trimis la promulgare. 

Principalul amendament făcut în ședința de plen de pe 13 octombrie este al 

deputatului PNL Glad Varga, acesta fiind și cel mai nociv. 

”Terenurile încadrate în categoria spațiilor verzi care nu îndeplinesc criteriile de 

clasificare prevăzute la art. 4 și care au trecut în proprietatea privată a persoanelor 

fizice sau juridice anterior intrării în vigoare a prezentei legi, autoritățile publice 

locale le pot schimba încadrarea urbanistică în baza documentațiilor de urbanism 

aprobate conform legislației în vigoare, cu obligația de a crea în unitatea 

administrativ-teritorială studiată, o suprafață de spațiu verde cu 10% mai mare 

decât cea a cărei încadrare se schimbă”, prevede amendamentul aprobat. 

Articolul 4 are trecute la categoria spații verzi doar următoarele: aliniament de 

arbori, baza sportivă sau de agrement, cimitirul verde, cordon forestier, grădina, 

grădină zoologică cu funcțiunea de spațiu verde, parc, parc de reconversie 

funcțională/de regenerare urbană, pădure urbană sau pădure parc, pepinieră, perdea 

forestieră de protecție, perdea de protecţie intravilană, seră, sistem plantat de 

separare și ghidare a carosabilului, terenuri umede, mlaştini, bălți, smârcuri-

suprafețe de teren cu sol permanent sau periodic saturat cu apă, cu floră și faună 

caracteristică, zonă de campare. 

Dar acesta se citește la pachet cu alt articol din lege, introdus în urmă cu câțiva ani, 

și reconfirmat printr-un alt amendament, care prevede că: ”Terenurile înscrise în 

cartea funciară ca fiind în categoria curţi-construcţii, terenuri ce se află în 

proprietatea privată a persoanelor fizice sau juridice, nu pot fi inventariate sau 

declarate ca spaţii verzi, în sensul legii, decât după îndeplinirea procedurii de 

expropriere conform legislaţiei în domeniu”. 

Dan Trifu, vicepreședintele Asociației Ecocivica, este de părere că acest 

amendament vizează spațiile verzi nereglementate, care sunt trecute ca spații verzi 

în documentațiile de urbanism, majoritatea din București. Acesta cere președintelui 

Klaus-Werner Iohannis să nu promulge legea în această formă. 

 

 

http://www.cdep.ro/pls/steno/steno2015.stenograma?ids=8209&idl=1
http://www.cdep.ro/pls/steno/steno2015.stenograma?ids=8209&idl=1
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Și Asociația Peisagiștilor din România cere președintelui același lucru. 

 

”După 4 ani de încercări de îmbunătățire a legislației spațiilor verzi, Asociația 

Peisagiștilor din România – AsoP solicită Excelenței sale Klaus-Werner Iohannis, 

Președintele României, să nu promulge Legea privind modificarea Legii nr. 

24/2007 privind reglementarea și administrarea spațiilor verzi din intravilanul 

localităților[1], adoptată de Camera Deputaților, în calitate de Cameră decizională, 

în data de 13 octombrie 2020, deoarece în textul formei trimise spre promulgare s-

au strecurat grave erori materiale, iar unele dintre acestea fac ca prevederi ale legii 

să fie neaplicabile”, a postat AsoP pe site. 

Solicitarea Asociația Peisagiștilor din România – AsoP (AsoP România) cere 

președintelui să nu promulge legea din următoarele motive: 

 Excluderea categoriilor de spații verzi „parc istoric sau grădină istorică” 

precum și „scuar sau parc de buzunar” este deosebit de gravă, acestea 

ieșind de sub protecția legii din cauza unor erori materiale. Astfel, nu mai 

pot fi cuantificate ca spații verzi Parcul Regele Mihai I (fost Herăstrău – 

aproximativ 80 ha), Parcul Cișmigiu (aproximativ 16 ha), Parcul Carol I 

(36 ha), Parcul Central din Cluj-Napoca (13 hectare), Parcul Nicolae 

Romanescu din Craiova (96 ha) și multe altele. 

 Neintroducerea în lege a Anexei nr. 6 „Indicatorii specifici pentru 

categoriile de spații verzi” prin care se reglementează procentul de 

suprafețe construite în categoriile de spații verzi definite de prezenta lege, 

va permite construirea necontrolată în perimetrul spațiilor verzi deoarece, 

spre deosebire de varianta Legii nr. 24/2007 aflată în vigoare în prezent, 

textul de lege transmis spre promulgare nu mai conține nici o prevedere în 

acest sens. 

 Noul act normativ introduce posibilitatea de a schimba destinația unor 

importante spații verzi aflate în proprietatea privată a persoanelor fizice și 

juridice prin documentații de urbanism, la dorința autorităților publice 

locale, în contradicție cu alte măsuri stipulate în lege pentru astfel de cazuri 

atinge dreptul fundamental al populației la un mediu sănătos, drept garantat 

prin Art. 35 din Constituția României. 
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În plus, HotNews.ro a mai descoperit următoarele prevederi controversate: 

 Prin derogare de la art. 71 din Ordonanța de urgență a Guvernului nr. 

195/2005 privind protecția mediului, aprobată cu modificări și completări 

prin Legea nr. 265/2006, cu modificările și completările ulterioare, 

schimbarea destinației terenurilor amenajate ca spații verzi, reducerea 

suprafețelor acestora sau strămutarea lor se poate face numai pentru lucrări 

de utilitate publică necesare realizării unor obiective de interes național sau 

lucrări de restaurare a monumentelor istorice în baza unor documentații de 

urbanism care prevăd realizarea unor spații verzi cu caracteristici similare și 

dimensiuni cel puțin egale cu cele ale terenurilor inițial reglementate ca 

spații verzi. 

 Prin excepție de la prevederile alin. (7), pepinierele, serele, cimitirele verzi şi 

grădinile zoologice își pot schimba destinația cu condiția transformării 

acestora în alte categorii de spații verzi. 

Acestea pot duce la abuzuri și la diminuarea suprafeței de spațiu verde. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 APIA a finalizat plata tuturor sumelor cuvenite pentru renta viageră 

agricolă aferentă anului 2019 

Agenţia de Plăţi şi Intervenţie pentru Agricultură (APIA) a anunţat miercuri că a 

finalizat plata tuturor sumelor cuvenite pentru renta viageră agricolă aferentă 

anului 2019, suma totală plătită fiind de 46,75 milioane lei, potrivit news.ro. 

”Agenţia de Plăţi şi Intervenţie pentru Agricultură (APIA) informează că a finalizat 

plata tuturor sumelor cuvenite pentru renta viageră agricolă aferentă anului 2019. 

Suma totală plătită este de 46,75 milioane lei, cu sursă de finanţare de la bugetul 

naţional, pentru un număr de 37.532 rentieri”, precizează APIA. 

Viza anuală a carnetelor de rentier pentru anul 2019 a fost obţinută de către rentieri 

exclusiv prin mijloace electronice (telecomunicaţii), urmare a restricţiilor 

impuse/condiţiilor specifice din acest an, cauzate de pandemia COVID 19. 
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”Precizăm că în perioada următoare, dar nu mai târziu de 30 noiembrie 2020, vor fi 

autorizaţi la plată şi moştenitorii care au solicitat plata rentei viagere agricole 

cuvenită rentierului pentru anul 2019, până la data decesului acestuia, conform 

documentelor depuse până la data de 15 octombrie 2020, în condiţiile legislatiei 

specifice”, spun reprezentanţii APIA. 

În cazul în care sumele virate de APIA către rentieri sunt returnate în contul 

agenţiei din diverse motive, APIA poate relua plata acestora în termen de trei ani 

de la data-limită anuală de plată (30 noiembrie al fiecăruia an), inclusiv în caz de 

deces al rentierului, către moştenitorii legali ai acestora având la bază documentele 

justificative aferente. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Consiliul Concurenței: Companiile străine vor fi amendate în funcție de 

cifra de afaceri la nivel mondial 

Prevederi noi pentru recumperarea prejudiciilor în cazul unui cartel sau abuz de 

poziție dominantă 

Companiile nerezidente în România vor primi amenzi în funcţie de cifra de afaceri 

de la nivel mondial, odată cu modificarea Legii concurenţei, a declarat, 

pentru Agerpres, Bogdan Chiriţoiu, preşedintele Consiliului Concurenţei. 

Guvernul a aprobat săptămâna trecută Ordonanţa de Urgenţă 170/2020 privind 

modificarea Legii concurenţei, care prevede, printre altele: „Constituie contravenţii 

şi se sancţionează cu amendă ce nu poate depăşi 10% din cifra de afaceri totală 

mondială realizată de întreprinderea sau asocierea de întreprinderi în anul financiar 

anterior sancţionării următoarelor fapte, săvârşite cu intenţie sau din neglijenţă de 

întreprinderi sau asociaţii de întreprinderi (...)”. 

„Pentru companiile neînregistrate în România, vom da amenzi pornind de la cifra 

de afaceri globală. Pentru firmele înregistrate în România, amenzile se vor da în 

continuare pe cifra de afaceri făcută în România. Amenzile trebuie să fie atât de 

mari, încât să descurajeze companiile să încalce legea”, a spus Chiriţoiu. 

https://www.digi24.ro/stiri/economie/consiliul-concurentei-companiile-straine-vor-fi-amendate-in-functie-de-cifra-de-afaceri-la-nivel-mondial-1387505#highlight-1387505-1
https://www.digi24.ro/stiri/economie/consiliul-concurentei-companiile-straine-vor-fi-amendate-in-functie-de-cifra-de-afaceri-la-nivel-mondial-1387505#highlight-1387505-1
https://www.agerpres.ro/economic-intern/2020/10/20/chiritoiu-companiile-nerezidente-in-romania-vor-fi-amendate-in-functie-de-cifra-de-afaceri-la-nivel-mondial--593908
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Potrivit acestuia, prevederea vine ca urmare a obligaţiei de a prelua, până în martie, 

o nouă directivă europeană din domeniul concurenţei, numită Directiva ECN+, 

care are scopul de a întări puterea autorităţilor de concurenţă din ţările membre. 

O altă modificare a Legii concurenţei, prin OUG 170/2020, prevede obligaţia 

companiilor de a furniza, la cererea Consiliului Concurenţei, informaţii privind 

preţurile de vânzare a produselor. 

„Întreprinderile transmit la cererea Consiliului Concurenţei preţurile de vânzare a 

produselor comercializate de acestea, în vederea realizării de analize, studii de 

piaţă sau comparaţii de preţ incluse în platformele online destinate informării 

consumatorilor. În acest scop, selectarea sectoarelor din economie incluse în 

platformele online se realizează de către Consiliul Concurenţei, cu consultarea 

autorităţii de reglementare în sectorul respectiv”, potrivit ordonanţei. 

Prevederi noi pentru recumperarea prejudiciilor în cazul unui cartel sau abuz de 

poziție dominantă 

O altă prevedere a OUG 170 se referă acţiunile în despăgubire în cazurile de 

încălcare a dispoziţiilor legislaţiei în materie de concurenţă, respectiv modul în 

care se pot recupera în instanţă prejudiciile în cazul unui cartel sau al unui abuz de 

poziţie dominantă. 

„Şi până acum cei care se consideră victimele unor astfel de fapte anticoncurenţiale 

se puteau adresa instanţei pentru a obţine despăgubiri. Noutatea este că, de acum 

înainte, ei pot folosi decizia Consiliului Concurenţei, nu mai trebuie să dovedească 

încălcarea legii. În plus, ei pot folosi dovezile strânse de Consiliul Concurenţei, iar 

noi suntem obligaţi să le punem la dispoziţie aceste dovezi”, a adăugat Chiriţoiu. 

În noua legislaţie a fost preluată şi o recomandare a Comisiei Europene, bazată pe 

un studiu al Executivului comunitar, potrivit căreia formarea unui cartel provoacă 

prejudicii constând în creşterea preţului produselor sau serviciilor cu 20%. 

„Astfel, prezumăm că preţul a crescut cu 20% în urma unui cartel şi devine sarcina 

celor care au format cartelul să dovedească dacă a fost mai puţin.  
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Am introdus această prevedere întrucât este foarte greu pentru o instanţă să 

dovedească prejudiciul. În schimb, în ceea ce priveşte abuzul de poziţie dominantă, 

prezumăm existenţa unui prejudiciu, dar este la latitudinea celui care cere 

despăgubiri să demonstreze dimensiunea prejudiciului”, a mai spus preşedintele 

Concurenţei. 

El a oferit drept exemplu acţiunile unor companii de transport, care au fost 

prejudiciate de formarea unui cartel al producătorilor de camioane şi au intentat un 

proces colectiv la nivel european împotriva acestora. 

OUG 170/2020 a fost publicată în Monitorul Oficial vineri, 16 octombrie. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Parlamentare2020/ PNL Bucureşti a depus listele de candidaţi; Orban: 

Suntem o echipă hotărâtă 

Lista candidaţilor PNL Bucureşti la parlamentare, care este deschisă de 

preşedintele liberalilor, Ludovic Orban, la Camera Deputaţilor, şi ministrul 

Finanţelor, Florin Cîţu, la Senat, a fost depusă, miercuri, la Biroul Electoral 

Municipal (BEM). 

 

Pe primele locuri la Camera Deputaţilor se află Ludovic Orban, Violeta Alexandru, 

Cristina Trăilă, Antonel Tănase, Sebastian Burduja, Cristian Băcanu, Pavel 

Popescu, Mara Mareş, Daniela Nicolescu, Iuliana-Cristina Grigorescu, Bogdan 

Tiniche, Liviu Moraru, Violeta Vijulie, iar la Senat - Florin Cîţu, Sorin Cîmpeanu, 

Monica Anisie, Matei Dobrovie, Ligia Popescu, Viorel Tănase, Florin Cătălin 

Ivan, Dan Meran, Lucreţiu Tudoroiu, Maria Tilea. 

 

"Am ţinut să depunem candidaturile de dimineaţă să arătăm că suntem puşi pe 

muncă, suntem puşi pe un efort pe care de altfel l-am început în urmă cu un an de 

zile, un efort de reconstrucţie, de recredibilizare a României, un efort de readucere 

a seriozităţii, competenţei şi realismului în funcţionarea Parlamentului. (...) Suntem 

o echipă hotărâtă, care cuprinde, pe lângă oameni cu experienţă, mulţi tineri care 

sunt la porţile afirmării", a spus Orban, la sediul Biroului Electoral Municipal. 
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El a precizat că vor fi sprijinite toate proiectele de care are nevoie Bucureştiul. 

 

"Împreună cu partenerii noştri am câştigat Primăria Capitalei, Nicuşor Dan este 

primarul general şi va beneficia de sprijinul tuturor parlamentarilor PNL care vor fi 

aleşi în Parlamentul României pentru toate proiectele care rezolvă problemele 

Bucureştiului, acelaşi lucru fiind valabil pentru toţi cei care vor face parte din 

Guvern", a arătat Orban. 

 

Acesta a subliniat că liberalii vor face o campanie ''cinstită, onestă şi directă'', în 

care vor fi prezentate proiectele, soluţiile şi obiectivele PNL. 

 

"Ne vom preocupa mai puţin de a face campanie negativă aşa cum fac celelalte 

formaţiuni politice", a menţionat Orban. 

 

El a subliniat că este vital pentru România ca pe 6 decembrie să aibă loc alegerile 

pentru noul Legislativ. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 UPDATE Orban: Am luat decizia de schimbare a prefectului Capitalei; joi 

vom opera această modificare 

Premierul Ludovic Orban a anunţat că prefectul Capitalei, Gheorghe Cojanu, va fi 

schimbat joi din funcţie, precizând că Traian Berbeceanu este una dintre variantele 

luate în calcul pentru această calitate. 

 

"Nu puteam să anunţ decizia mea de a schimba prefectul Capitalei înaintea unei 

şedinţe fundamentale conduse de prefectul Capitalei a Comitetului Municipal 

pentru Situaţii de Urgenţă şi în condiţiile în care trebuiau implementate deciziile 

din legislaţie şi din hotărârea de Guvern privind starea de alertă. Astăzi, pot să vă 

spun, da, am luat decizia de a-l schimba pe prefectul Capitalei. Da, joi la şedinţa de 

Guvern vom opera această modificare", a spus Orban, la sediul BEM, unde au fost 

depuse listele PNL Bucureşti la parlamentare. 
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El a precizat că Traian Berbeceanu este una dintre variantele luate în calcul pentru 

funcţia de prefect al Capitalei. 

 

"Traian Berbeceanu este printre posibilii candidaţi pentru funcţia de prefect care se 

află în evaluare. (...) Dacă sunt îndeplinite condiţiile legale şi omul are calităţile 

necesare pentru a ocupa o funcţie îl sprijinim, normal. În ceea ce priveşte 

activitatea domnului Berbeceanu, este o activitate cunoscută. Avem nevoie de un 

om corect, un om integru, un om hotărât, un om care a demonstrat în activitatea sa 

că are capacitatea să atingă obiectivele pe care şi le stabileşte", a arătat Orban. 

 

El nu a precizat care sunt celelalte persoane luate în calcul pentru postul de prefect 

al Capitalei. 

 

"Când vom lua decizia o vom anunţa la şedinţa de Guvern", a adăugat Orban.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Jandarmeria Română are un nou șef 

Jandarmeria Română are un nou șef - colonelul Alin Mastan, care a fost 

împuternicit la comanda instituției. El se afla la comanda instituției și la protestele 

din 10 august 2018, însă era în concediu la acel moment. 

Colonelul Alin Mastan îl va înlocui la comanda Inspectoratului General al 

Jandarmeriei Române pe colonelul Bogdan Enescu, al cărui mandat a expirat. În 24 

septembrie, DNA a anunțat că Bogdan Enescu şi foştii şefi ai Jandarmeriei 

colonelul Ionuţ Cătălin Sindile şi generalul Constantin Florea sunt urmăriţi penal 

după ce au încasat ilegal aproape 80.000 de lei pentru ore suplimentare. 

Colonelul Alin Mastan este împuternicit la conducerea Jandarmeriei Române 

începând de marți. 
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”Având în vedere că la data de 19.10.2020 a expirat împuternicirea în funcţia de 

inspector general al Inspectoratului General al Jandarmeriei Române a colonelului 

Enescu Bogdan, începând cu data de 20.10.2020, prin ordin al ministrului 

afacerilor interne, Ion Marcel Vela, colonelul Mastan Alin, prim adjunct al 

Directorului General al Direcţiei Generale de Jandarmi a Municipiului Bucureşti, a 

fost împuternicit să exercite atribuţiile funcţiei de inspector general al Jandarmeriei 

Române”, a transmis Ministerul Afacerilor Interne. 

Tot de marți a fost împuternicit în funcţia de prim-adjunct al inspectorului general 

şi şef al Statului Major colonelul Liviu Uzlău, şeful Direcţiei Ordine şi Siguranţă 

Publică din Jandaramerie. 

Noul comandant al Jandarmeriei, Alin Mastan, a fost la conducerea Jandarmeriei 

București inclusiv în timpul protestului din 10 august 2018, dar nu a coordonat 

operativ intervenția, pentru că s-ar fi aflat în concediu, potrivit Digi 24. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Următorul contract uriaș al Armatei pentru un nou sistem de rachete anti 

aeriene: Americanii de la Raytheon propun sistemul NASAMS cu două tipuri 

de rachete 

Armata Română va cheltui circa 2,7 miliarde de euro pentru un nou sistem anti-

aerian de rachete pentru rază scurtă și foarte scurtă, o nouă capabilitate care să 

completeze sistemul Patriot recent achiziționat și care este pentru protecția pe rază 

lungă. Deși încă nu a fost anunțat dacă va fi un contract încredințat direct, guvern 

la guvern sau printr-o procedură competitivă, există mai multe variante pe piață. 

Americanii de la Raytheon, cei care produc și sistemul Patriot, propun României 

sistemul NASAMS cu două tipuri de rachete ce sunt folosite și pe avioanele F-16. 

Pe lângă cele aproape 4 miliarde pentru cele șapte baterii de rachete sol-aer Patriot 

cu bătaie lungă, Armata Română vrea să achiziționeze și 27 de sisteme de rachete 

pentru apărarea pe rază scurtă (SHort Range Air Defense - SHORAD) și foarte 

scurtă (Very SHort Range Air Defense - VSHORAD). Sistemele ar urmă să 

lucreze într-un mod stratificat, împreună cu Patriot și mai bătrânul sistem HAWK 

aflat în dotarea forțelor armate. 
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Potrivit aprobării deja primite în Parlament, MApN estimează că noul contract ar 

putea fi de circa 2,7 miliarde de euro fără TVA. 

Sistemele de apărare pe rază scurtă și foarte scurtă vin să completeze capabilitatea 

dobândită de România prin achiziția sistemelor Patriot ce asigură o apărare aeriană 

pe o rază mare. Sistemele VSHORAD/SHORAD sunt folosite, mai ales prin 

mobilitatea lor, pentru apărarea aeriană a unui obiectiv, a unei unități sau pentru 

apărarea în teren, iar România în momentul de față stă deficitar la acest capitol. 

 

Într-un interviu acordat HotNews.ro, Michael Ellison, director Raytheon 

Missiles&Defense responsabil pe Europa de Est, a precizat că firma americană 

propune României sistemul NASAMS (Norwegian/National Advanced Surface to 

Air Missile System), un sistem dezvoltat împreună cu norvegienii de la Kongsberg. 

Raytheon este compania care produce sistemul Patriot, deja achiziționat de 

România, dar și racheta anti-navă Naval Strike Missile (NSM), pentru 

care România tocmai ce a primit unda verde de la Departamentul de Stat al 

SUA pentru o viitoare achiziție de circa 200 de milioane de euro. 

„Sistemul NASAM ar fi principala noastră propunere pentru Guvernul României. 

NASAMS e un sistem cu multiplii efectori (n.r. rachete) și care încorporează 

[componentele] SHORAD și VSHORAD”, a declarat Michael Ellison, director 

Raytheon Missiles&Defense responsabil pe Europa de Est. 

 

„Principalele rachete folosite în sistemul NASAMS sunt racheta AMRAAM și 

AIM-9X. Cu cele două tipuri de rachete putem acoperi cerințele pentru rază scurtă 

și rază foarte scurtă”, a mai spus Ellison. 

 

Tocmai folosirea acestor tipuri de rachete ar fi un avantaj pentru România, 

consideră reprezentantul Raytheon, având în vedere că România a achiziționat 

aceste tipuri de rachete pentru a le folosi pe avioanele F-16 recent intrate în dotarea 

Forțelor Aeriene. 

 

 

https://www.mapn.ro/cpresa/16766_achizi%C8%9Bia-sistemului-siml-pentru-dotarea-armatei-romaniei,-in-procedura-de-aprobare-de-catre-congresul-sua
https://www.mapn.ro/cpresa/16766_achizi%C8%9Bia-sistemului-siml-pentru-dotarea-armatei-romaniei,-in-procedura-de-aprobare-de-catre-congresul-sua


 

CNSLR Fratia | Revista Presei 21 octombrie 2020 30 

 

„E un avantaj din punct de vedere al economiei sistemului. Modul nostru de 

abordare e pentru un sistem cu utilizare dublă. Rachetele AMRAAM și AIM-9X 

pot fi folosite atât pe avioane, cât și pe un sistem cu lansare de la sol”, a spus 

Ellison. 

 

Sistemul NASAMS poate contracara orice timp de amenințare aeriană, spune 

reprezentantul Raytheon, fie că e vorba de drone, rachete care zboară la altitudini 

joase, avioane, elicoptere. 

--- 

De ce e diferit sistemul NASAMS față de sistemul Patriot pe care România l-a 

achiziționat? 

„Sistemul Patriot e făcut pentru o rază mai lungă. Armata României consideră că 

are nevoie și de un sistem pentru apărarea pe rază scurtă și foarte scurtă care să 

completeze sistemul pe rază lungă”, explică Ellison. 

 

Potrivit acestuia, un sistem precum NASAMS e mai potrivit și pentru apărarea 

împotriva unor ținte după care nu ai vrea să lansezi neapărat rachete Patriot care 

sunt mult mai scumpe. 

 

„Vrei să folosești o rachetă care e potrivită pentru ținta ta”, spune Ellison. 

 

„Sistemul NASAMS e complet integrabil cu toate celelalte soluții ale noastre, 

inclusiv Patriot și sistemul HAWK”, mai explică directorul din cadrul Raytheon 

Missiles&Defense. 

 

În plus, Raytheon susține că e dispusă să demareze și cooperare industrială cu 

firmele de specialitate din România dacă un contract de achiziție ar fi semnat cu 

Guvernul României. 

--- 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-defense-24291977-primul-sistem-antiracheta-patriot-romanesc.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-defense-24291977-primul-sistem-antiracheta-patriot-romanesc.htm
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Norwegian/National Advanced Surface to Air Missile System sau NASAMS 

este un sistem dezvoltat de către norvegienii de la Kongsberg împreună cu 

americanii de la Raytheon la finele anilor '90 și aflat în prezent în dotarea a zece 

state din lume, printre care Statele Unite, Norvegia, Olanda, Finlanda, Lituania sau 

Spania. Sistemul NASAMS este de altfel sistemul cu care SUA protejează spațiul 

aerian de deasupra capitalei Washington DC. 

Sistemul folosește un centru de control al focului (FDC - Fire Distribution Center) 

dezvoltat de către Kongsberg și care are un mare avantaj că poate gestiona atât 

sistemul NASAMS, cât și sistemul HAWK deținut de România, dar și sisteme de 

baterii de coastă cu rachete antinavă NSM, așa cum va achiziționa România în 

viitorul foarte apropiat. 

Mai departe, sistemul NASAMS mai presupune și un radar activ 3D Raytheon 

AN/MPQ-64F1 Sentinel, un sistem pasiv electro-optic și cu senzori în infraroșu, 

precum și unul sau mai multe lansatoare multiple ce permite folosirea mai multor 

tipuri de rachete. 

Sistemul se bazează pe rachetele dezvoltate de Raytheon: AIM-120 AMRAAM 

(ghidare radar), AMRAAM ER (Extended Range) și AIM-9X Sidewinder Block II 

(ghidare în infra roșu). 

Contract direct prin acord G2G sau achiziție prin competiție? Ce alte oferte 

ar mai fi pe masa României 

Dincolo de oferta Raytheon cu sistemul NASAMS, pe piață mai sunt câteva oferte 

ce ar putea fi în vizorul României. De precizat că până acum nu a fost anunțat 

oficial cum va fi realizată achiziția, dacă va fi o încredințare directă printr-un acord 

Guvern la Guvern (G2G) precum s-a întâmplat la sistemul Patriot, sau dacă va fi o 

procedură competitivă. 

 

În ultimii ani, mai multe companii din domeniul apărării au semnalat că sunt 

dispuse să intre în această competiție dacă ea ar fi organizată. Printre aceste 

companii regăsim MBDA, Diehl Defence sau Rafael. 

 

 

https://www.kongsberg.com/kda/products/defence-and-security/integrated-air-and-missile-defence/nasams-air-defence-system/
https://www.kongsberg.com/globalassets/kda/products/defence-and-security/integrated-air-and-missile-defence/nasams-air-defence-system/nasams-fire-distribution-center-fdc/fdc-data-sheet.pdf
https://www.raytheonmissilesanddefense.com/capabilities/products/nasams
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Oferta MBDA: sisteme de rachete Mistral și VL Mica 

Europenii de la MBDA pun pe masa Armatei un sistem integrat 

VSHORAD/SHORAD cu rachete Mistral și VL Mica. Sistemul Mistral este cel 

portabil, care permite angajarea țintelor pe rază scurtă, iar VL Mica este sistemul 

pentru raza scurtă (până la 20 km). Recent, MBDA a anunțat că a lansat noua 

variantă VL Mica NG (New Generation) care poate intercepta ținte aflate la peste 

40 de km. 

 

Cei de la MBDA este sistemul integrat pe cele doua niveluri cu rachete Mistral și 

VL Mica a fost dezvoltat tocmai după ce a negociat astfel de cerințe cu România în 

urmă cu mai bine de zece ani, deci e un sistem cunoscut experților din armata 

română. Detalii în clipul de mai jos: 

 

"[Reprezentanții Forțelor Aeriene] ne-au cerut să livrăm un sistem integrat pe două 

niveluri. În cazul nostru e bazat pe rachetele de ultima generație Mistral și Mica. 

Un sistem în care este folosit același radar și același sistem de control și comandă 

care să opereze pe ambele niveluri, în funcție de amenințare, de condițiile meteo", 

a explicat Didier Philippe într-un intervu acordat HotNews.ro în urmă doi ani. 

 

"Sistemul propune trăgătorului tipul de rachetă pe care să o lanseze în funcție de 

țintă. Spre exemplu, o rachetă Mica cu radar activ pentru un tip de țintă, o rachetă 

Mistral cu senzor infraroșu pentru un alt tip de țintă. Acest concept a fost o idee 

bună și l-am dezvoltat astfel încât acum e un produs în sine în oferta MBDA, un 

produs pe care l-am vândut și altor țări. În continuare e conceptul pe care l-ar vrea 

[n.r. Forțele Aeriene] să-l achiziționeze. Știu exact ce putem propune", a declarat 

reprezentantul MBDA. 

 

Ca ofertă de colaborare cu industria națională, MBDA a semnat deja un acord cu 

Electromecanica Ploiești unde ar putea fi asamblate o parte din rachete. 

 

 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-esential-21877703-video-alternativa-sistemul-rachete-patriot-pentru-apararea-antiaeriana-oferta-europenii-mbda-cred-sistemul-samp-rachete-aster-30-mai-bun-decat-varianta-americana.htm
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Oferta Diehl Defence: rachete IRIS-T și IRIS-T 

 

Nemții de la Dhiel Defence, prezenți la Black Sea Defense and Arospace (BSDA) 

în 2018, au adus la salon rachetele antiaeriene IRIS-T pe care ar vrea să le propună 

forțelor române. 

 

Astfel, Dhiel ar propune o apărare VSHORAD/SHORAD care să se bazeze pe 

racheta IRIS-T și pe varianta sa cu rază și altitudine mărită IRIST-T SL. 

 

IRIS-T operează pe o rază de 10 km și o altitudine de 5 km, dar IRIS-T SL 

operează pe o rază de 40 de km și o altitudine de circa 20 de km. 

 

Reprezentanții companiei germane au explicat în 2018 la BSDA pentru 

HotNews.ro că un alt avantaj pe care îl văd este că sistemul lor poate funcționa cu 

o mare varietate de radare. 

 

Oferta Rafael: Sistemul SPYDER cu rachete Python 5 (Infra Red) pe rază scurtă și 

I Derby (radar) pe rază medie 

 

Rafael a semnat la BSDA 2018 un parteneriat cu Romaero ca, în caz că România 

ar opta pentru soluția propusă de israelieni, o parte din elemente să fie produse 

local - similar cu ce propun și ceilalți competitori. 

 

Rafael a adus la Romaero, la BSDA 2018 (și a afișat și un mare banner pe una 

dintre hale) sistemul SPYDER pentru apărarea VSHORAD/SHORAD, la care ar 

vrea să atașeze și interceptorul Tamir, din sistemul Iron Dome, folosit în Israel 

pentru apărarea pe rază foarte scurtă, dar în special împotriva rachetelor, loviturilor 

de mortier și artilerie. 

 

La standul companiei au fost expuse cele trei tipuri de rachete ce ar urma să fie 

folosite pe sistemul SPYDER: Tamir (Iron Dome), pentru atacuri C-RAM 

(Counter rockets, artillery and mortars), Python-5 (Infra Red) pe rază scurtă și I-

Derby ER (radar) pe rază medie. 
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Cele trei rachete prezentate la BSDA 2018: Iron Dome (Tamir), Python 5 (Infra 

Roșu) și I Derby ER (Radar) 

(Sursa: hotnews.ro)  

 

 România, pe locul 2 în Europa la rata deceselor COVID-19 

Pandemia de coronavirus, un nou val în Europa Foto: Guliver/GettyImages 

România este a doua țară din Europa la mortalitatea COVID-19. În ultima 

raportare, de marți, 20 octombrie, a Centrului European pentru Prevenţia şi 

Controlul Bolilor, România are o rată a deceselor, în ultimele 14 zile, de 4,5 la 

100.000 de locuitori. Doar situația din Cehia este mai gravă. Acolo, rata este de 

7,1. 

Pe locul trei se află Spania, cu o rată a deceselor la 14 zile de 3,8, urmată de 

Ungaria și Belgia. 

La polul opus, sunt țări europene cu un număr foarte mic de decese. În Finlanda și 

Estonia, rata este de doar 0,1 decese la suta de mii de locuitori în ultimele două 

săptămâni. 

Cea mai populată țară europeană, Germania, înregistrează o rată de 0,3, iar Italia, 

una dintre cele mai afectate țări de pandemie în primul val, are o rată de 1. 

(Sursa: Digi 24)  

 

 Miniştrii Agriculturii din statele membre UE au ajuns la un acord cu privire 

la noua Politică Agricolă Comună 

Miniştrii Agriculturii din statele membre ale Uniunii Europene au ajuns miercuri la 

un acord, după lungi negocieri, asupra unei reforme a noii Politici Agricole 

Comune (PAC), destinată să ţină cont mai mult de provocările climatice şi asupra 

mediului înconjurător, transmite AFP. 

 

https://www.ecdc.europa.eu/en/cases-2019-ncov-eueea
https://www.ecdc.europa.eu/en/cases-2019-ncov-eueea
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"După o luptă îndelungată, am ajuns la un acord crucial", a declarat miercuri 

dimineaţa ministrul german al Agriculturii, Julia Kloeckner, la finalul reuniunii 

miniştrilor europeni ai Agriculturii, care a avut loc la Luxemburg. Oficialul german 

a dat asigurări că a fost găsit un echilibru între îngrijorările privind sustenabilitatea, 

constrângerile ecologice şi securitatea alimentară. Orientările adoptate de statele 

membre vor face obiectul negocierilor cu Parlamentul European, în ideea ca 

acestea să intre în vigoare începând din luna ianuarie 2023, potrivit agerpres.ro. 

În centrul discuţiilor care au început luni a figurat sistemul "eco-schemelor", 

propuse de Comisia Europeană (executivul UE) pentru a "înverzi" agricultura 

europeană prin remunerarea serviciilor făcute mediului înconjurător de către 

fermieri. Statele membre trebuie să ajungă la o majoritate calificată cu privire la 

valoarea, definiţia şi obiectivul acestor acestor servicii. 

Ministrul Agriculturii şi Dezvoltării Rurale, Adrian Oros, a susţinut la Consiliul 

AgriFish că România nu este de acord cu stabilirea unui procent obligatoriu pentru 

eco-scheme în noua Politică Agricolă Comună (PAC), mai ales pentru statele 

membre ale căror plăţi directe sunt sub 90% din plata medie europeană. "Legat de 

arhitectura verde, de eco-scheme, România reiterează că statele membre ar trebui 

să aibă flexibilitatea de a decide în funcţie de nevoile specifice. Am prefera să nu 

existe o alocare distinctă pentru eco-scheme. Oricum 20% din plăţile directe pentru 

eco-scheme este prea mult. Considerăm că nu trebuie să se introducă un procentaj 

obligatoriu pentru statele membre ale căror plăţi directe sunt sub 90% din plata 

medie europeană", a declarat Adrian Oros, în prima zi a reuniunii Consiliului 

AGRIFISH, unde a prezentat poziţia României privind Planurile Strategice ale noii 

Politici Agricole Comune (PAC). 

Statele membre şi eurodeputaţii ar trebui să ajungă la un acord, până la începutul 

lui 2021, asupra regulilor care se vor aplica începând de la 1 ianuarie 2023. 

(Sursa: Agerpres)  

 

 

https://www.agerpres.ro/
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 Comisia Europeană a lansat un portal dedicat comerțului în afara UE 

pentru IMM-uri. Access2Markets explică firmelor mai bine acordurile 

comerciale și anunță când anumite produse pot beneficia de reduceri de taxe. 

„Noul portal Access2Markets include și explicații, tutoriale și secțiune de întrebări 

frecvente, care vin atât în ajutorul comercianților, pentru a face analize ale 

beneficiilor comerțului cu fiecare dintre partenerii comerciali ai Uniunii Europene. 

Portalul conține o prezentare a legislației UE asupra produselor și serviciilor, 

precum și detaliile de contact ale autorităților vamale și ale altor autorități publice 

din statele membre ale blocului comunitar și din statele partenere comerciale ale 

Uniunii” informează Comisia Europeană într-un comunicat de presă. 

Fiecare produs regăsit în aplicație are un cod unic. Consultând codul, un 

comerciant poate vedea ce taxe de import și taxe naționale trebuie plătite în 

comercializarea sa. Pot fi căutate informații despre: 

 Tarife 

 Taxe 

 Norme de proveniență 

 Norme pentru produse 

 Proceduri vamale 

 Bariere comerciale 

 Statistici de flux comercial 

„Întreprinderile mici reprezintă 88% din totalul exportatorilor din UE. Totodată, 

exporturile acestora însumează o treime din exporturile totale ale UE” scrie 

Comisia Europeană, care mai amintește că Uniunea are acorduri încheiate cu peste 

70 de țări și regiuni non-membre. Portalul este disponibil și pe dispozitivele 

mobile. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

https://cdn.biziday.ro/wp-content/uploads/2020/10/Access2Markets_Press-Release_RO.docx
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 Ursula von der Leyen anunță o DECIZIE importantă: UE pregătește un 

sistem de sancțiuni pentru încălcarea drepturilor omului 

Reprezentanții UE pregătesc un sistem de sancțiuni pentru încălcarea drepturilor 

omului. Proiectul, anunțat de președintele Comisiei Europene Ursula von der 

Leyen în discursul privind starea Uniunii, a fost prezentat marți, potrivit 

MEDIAFAX. 

Comisia Europeană și Înaltul Reprezentant al Uniunii pentru afaceri externe și 

politica de securitate au prezentat marți o propunere comună de regulament al 

Consiliului privind punerea în aplicare a unor măsuri sancțiuni pentru combaterea 

încălcărilor grave ale drepturilor omului și a abuzurilor împotriva acestor drepturi 

la nivel mondial. 

Propunerea comună de regulament al Consiliului este unul dintre actele juridice 

solicitate de Consiliu pentru a demara instituirea noului regim de sancțiuni. 

Aceasta completează decizia Consiliului care este propusă de Înaltul Reprezentant 

Josep Borrell și care, odată adoptată de Consiliu, va institui regimul mondial de 

sancțiuni UE în materie de drepturi ale omului. 

Odată intrat în vigoare, noul regim mondial de sancțiuni UE în materie de drepturi 

ale omului va oferi UE o mai mare flexibilitate pentru a viza responsabilii de 

încălcări grave ale drepturilor omului și de abuzuri grave la nivel mondial, 

indiferent de locul în care au loc acestea sau de cine este responsabil. Se 

preconizează că regimul mondial de sancțiuni UE în materie de drepturi ale omului 

va consta în măsuri cum ar fi înghețarea activelor și interdicții de călătorie. În ceea 

ce privește interdicțiile de călătorie, propunerea comună va prevedea, de asemenea, 

pentru prima dată, supravegherea de către Comisie a punerii în aplicare a 

interdicțiilor de călătorie. 

„Trebuie să apărăm drepturile omului și libertățile fundamentale. Un regim de 

sancțiuni UE care să tragă la răspundere persoanele responsabile de abuzuri și de 

încălcări ale drepturilor omului ar fi trebuit să existe deja de mult timp. Suntem 

convinși că, prin adoptarea propunerii noastre, Consiliul va demonstra că este 

hotărât să sprijine Comisia în îndeplinirea acestui obiectiv”, a declarat președintele 

Comisiei Europene, Ursula von der Leyen. 
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Noul regim nu va înlocui regimurile de sancțiuni geografice existente, dintre care 

unele abordează deja încălcări ale drepturilor omului și abuzuri împotriva acestora, 

cum ar fi în Siria, Belarus sau Venezuela. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Londra ameninta ca nu va continua negocierile post-Brexit, atat timp cat 

UE nu o trateaza de la egal la egal 

Guvernul britanic nu vede de ce sa continue sa negocieze cu Uniunea Europeana 

(UE), atat timp cat aceasta nu considera Regatul Unit un stat suveran, a declarat 

marti subsecretarul de stat britanic al Industriei Nadhim Zahawi, relateaza Reuters. 

 

"Incercam sa incheiem un acord" cu privire la viitoarea relatie comerciala intre cele 

doua parti, insa UE "trebuie sa negocieze cu noi ca stat suveran", a subliniat la Sky 

News Nadhim Zahawi. 

 

"Atat timp cat voi nu spuneti foarte clar ca sunteti pregatiti sa negociati cu noi de la 

egal la egal, ca si cu un stat suveran, nu serveste la nimic sa spuneti din varful 

buzelor << vom intensifica >> negocierile", a denuntat el. 

 

Dupa ce cele doua tabere s-au acuzat reciproc in weekend de un eventual esec al 

negocierilor, iar negociatorul-sef UE al Brexitului Michel Barnier si omologul sau 

britanic David Frost au acceptat sa lucreze la texte juridice - o cerere a Londrei - in 

vederea relansarii negocierilor. 

 

Cele doua parti au evocat luni o zi "constructiva". 

 

Pe de alta parte, Londra a reiterat luni ca reluarea negocierilor comerciale post-

Brexit cu UE "nu are sens" daca Cei 27 nu-si schimba pozitia, declarandu-se 

totodata deschisa unei "intensificari" propuse de Bruxelles, relateaza AFP. 

Summitul UE de saptamana trecuta "nu a lasat nicio baza in vederea gasirii unui 

acord", a apreciat in Parlament ministrul de stat Michael Gove, insarcinat cu 

coordonarea actiunii guvernamentale. 

https://cdn.biziday.ro/wp-content/uploads/2020/10/Access2Markets_Press-Release_RO.docx
https://ziare.com/brexit/
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"Nu are niciun sens sa continuam sa negociem. Atat timp cat UE isi mentine 

pozitia, asemenea discutii nu au niciun sens", a subliniat el. 

 

Gove a declarat insa ca "saluta" declaratiile lui Michel Barnier, care s-a declarat, 

intr-un mesaj postat peTwitter, "disponibil la o intensificare a discutiilor (...) 

privind baza textelor juridice". 

"Evident, trebuie sa ne asiguram ca lucram pe baza intensificarii pe care o propun 

ei", a declarat Michael Gove. 

 

"Eu prefer sa privesc viitorul cu optimism decat sa ma uit in urma cu furie", a 

adugat numarul doi in Guvernul lui Boris Johnson. 

 

Negocierile comerciale, deja tensionate, s-au tensionat si mai mult joi, cand Cei 27, 

reuniti in summit, au cerut concesii Londrei si au anuntat ca vor sa continue 

negoierile in vederea incheierii unui acord de liber-schimb pana la sfarsitul anului, 

cand reglementarile europene inceteaza sa se mai aplice in regatul Unit. 

 

Boris Johnson aprecia vineri ca negocierile "s-au terminat" in cazul in care UE nu-

si "schimba in mod fundamental" abordarea. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Pandemia accelerează transferul muncii de la oameni la roboţi, relevă un 

studiu al Forumului Economic Mondial 

Roboţii vor elimina 85 de milioane de locuri de muncă în cadrul companiilor 

mijlocii şi mari în următorii cinci ani în contextul în care pandemia de COVID-19 

accelerează schimbările de pe piaţa muncii, ceea ce riscă să amplifice inegalităţile, 

relevă un studiu al Forumului Economic Mondial (WEF), citat de Reuters. 

 

Sondaje realizate în rândul a aproape 300 de companii globale arată că patru din 

cinci directori accelerează planurile de a digitaliza munca şi de a introduce noi 

tehnologii, anulând progresele în privinţa angajărilor înregistrate după criza 

financiară din 2007-2008. 

https://ziare.com/boris-johnson/
https://cdn.biziday.ro/wp-content/uploads/2020/10/Access2Markets_Press-Release_RO.docx
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"COVID-19 a accelerat venirea viitorului în privinţa muncii", a declarat 

directoarea WEF, Saadia Zahidi. 

 

În privinţa lucrătorilor care ar urma să îşi păstreze posturile în următorii cinci ani, 

aproape jumătate vor trebui să înveţe noi calificări, iar până în 2025 angajatorii vor 

împărţi egal munca între oameni şi maşinării, subliniază studiul. 

 

În general, crearea de locuri de muncă încetineşte, iar eliminarea de posturi se 

accelerează, în contextul în care companiile din întreaga lume folosesc mai degrabă 

tehnologia decât angajaţi oameni pentru a introduce date, pentru contabilitate şi 

pentru sarcini administrative. 

 

Vestea bună este că vor apărea peste 97 de milioane de locuri de muncă în 

domeniul sănătăţii şi îngrijirii, în industrii tech precum inteligenţa artificială şi în 

crearea de conţinut, a precizat Forumul Economic Mondial, care îşi are sediul la 

Geneva. 

 

"Sarcinile unde oamenii îşi vor putea păstra avantajele (în faţa maşinăriilor - n.r.) 

sunt managementul, consilierea, luarea de decizii, gândirea, comunicarea şi 

interacţiunea", arată studiul. 

 

Va creşte cererea pentru lucrătorii care pot acoperi posturi în economia verde, în 

domeniul datelor inovatoare şi în cel al gestionării funcţiilor inteligenţei artificiale 

şi care îşi pot asuma roluri în inginerie, 'cloud computing' şi dezvoltare de produse. 

 

Aproximativ 43% dintre companiile chestionate s-au declarat pregătite să îşi 

reducă forţa de muncă în urma integrării tehnologiei, 41% intenţionează să îşi 

extindă folosirea de contractori, iar 34% iau în considerare extinderea forţei de 

muncă datorită integrării tehnologiei, mai relevă studiul.  

(Sursa: Agerpres) 

 

https://cdn.biziday.ro/wp-content/uploads/2020/10/Access2Markets_Press-Release_RO.docx

